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El senyor Tejedo Tormo:

Jo és que com em dedique a la formació i a la investiga-
ció, doncs, moltes vegades m’enrotlle una miqueta més del 
normal .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Ha quedat molt clar, jo crec, el missatge que volia donar-nos .

Moltes gràcies per la seua compareixença .

El senyor Tejedo Tormo:

Gràcies, senyor president, i m’alegre de veure’l .

El senyor president:

Igualment, dic .

El senyor Tejedo Tormo:

Tenim molt bones discussions .

El senyor president:

Molt bones, sí que és veritat .

Bé, parem un minutet per a acomiadar al senyor Tejedo i 
rebre la senyora consellera .

(Se suspén la reunió a les 11 hores i 17 minuts)

Compareixença de la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica per a informar sobre la política de prevenció 
d’incendis del Consell, sol·licitada a petició pròpia (RE 
número 61.689), a la qual s’acumula la sol·licitada pel Grup 
Parlamentari Compromís per a explicar la política i les 
actuacions del Consell en matèria de prevenció d’incendis 
forestals (RE número 51.281), a la qual s’acumula la sol·licitada 
pel Grup Parlamentari Popular per a donar compte de les 
gestions realitzades per la conselleria per a la prevenció 
d’incendis en les zones que han sigut afectades per grans 
incendis, com el de Venta del Moro, així com per l’incendi de 
Caudiel, esdevingut el passat 17 de juny (RE número 57.231), 
a la qual s’acumula la sol·licitada pel Grup Parlamentari Vox 
Comunidad Valenciana per a informar sobre els incendis 
forestals que han devastat la nostra regió aquest estiu (RE 

número 59.624), a la qual s’acumula la sol·licitada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos per a informar sobre les accions 
en matèria de prevenció en els incendis forestals que s’han 
desenvolupat aquest estiu en la Comunitat Valenciana (RE 
número 59.643) i a la qual s’acumula la sol·licitada pel Grup 
Parlamentari Ciudadanos per a donar compte de les accions 
en matèria de prevenció en els incendis forestals que s’han 
desenvolupat aquest estiu en la Comunitat Valenciana (RE 
número 61.179)

El senyor president:

Molt bé . Reprenem la comissió amb el tercer punt .

Tenim ja la senyora consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, que compareix, en principi, a petició pròpia, per 
a informar sobre la política de prevenció d’incendis del 
Consell. I esta compareixença s’acumula a diverses petici-
ons que no llegiré, tenen vostés totes en l’ordre del dia, dels 
grups Compromís, registre 51 .281, del grup Popular, registre 
57 .231, del grup Vox, registre 59 .624 i del grup Ciutadans, 
registres 59 .643 i 61 .179 .

Bé, en principi, segons el reglament, la consellera tindrà 
dues intervencions, una primera i una segona, sense temps . 
I els grups haurien de parlar, els que han demanat compa-
reixença, sis minuts, i els que no, tres, començant pels grups 
de l’oposició i acabant amb els grups que donen suport al 
govern .

Bé, sense més, té la paraula la senyora consellera per a 
parlar de política de prevenció d’incendis i del que ha ocor-
regut aquest estiu.

Quan vosté vulga .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, president .

Bon dia, senyories .

Com bé ha dit el president, la compareixença té una part, 
òbviament, específica de les polítiques que es fan en 
prevenció d’incendis . I també volíem contextualitzar, a més 
a més, en els fets ocorreguts este estiu, que han sigut uns 
incendis amb unes característiques, una singularitat i una 
gravetat afegida, diguem, que hem d’analitzar . I, per tant, en 
les dues coses aniré variant respecte a la política en si de 
prevenció d’incendis i després concretant específicament 
sobre els successos .

Hem de retrotraure’ns al 2015 per a fer una anàlisi d’un fet 
objectiu, i és que no existia la Direcció General de Prevenció 
d’Incendis Forestals. El primer Botànic crea específicament 
la Direcció General de Prevenció d’Incendis Forestals . Fins 
a eixe moment, prevenció d’incendis estava en la direc-
ció general d’emergències, d’extinció, i era desigual, anem a 
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dir-li, la participació tant econòmica i de polítiques públiques 
en el que té a vore amb extinció. És a dir, estava descom-
pensada la prevenció d’incendis dintre d’eixa direcció gene-
ral ampla, tenia un paper completament secundari . El govern 
del Botànic, en 2015, entra al govern i decideix priorit-
zar com a tal, i en la conselleria de transició ecològica, una 
direcció específica de prevenció d’incendis. I fins ara, òbvia-
ment, existeix eixa direcció general, que ha anat desenvolu-
pant una tasca important, rellevant, i que, a més a més, s’ha 
vist encara més evident en els successos que hi ha hagut 
aquest any .

Per tant, partim que eixa direcció general podem dir que 
tenia un pressupost emmascarat, diguem-ne, en una direcció 
general molt més gran, però, específicament en prevenció 
d’incendis, podíem atorgar-li entorn de 15 milions d’euros, el 
que es destinava als governs anteriors per a previndre incen-
dis forestals . En el transcurs d’estos anys, ha augmentat més 
d’un 40 % la inversió en la Direcció General de Prevenció 
d’Incendis Forestals, que saben que ahí no solament està 
un dels pilars fonamentals, que és el Servei de Vigilància 
Preventiva, que destinem més de 14 milions d’euros, vora 15 
milions d’euros, i que ha augmentat en més d’un 30 %. Són 
el personal que està al servei d’eixa vigilància preventiva, 
durant l’any, i, per tant, els serveis de mitjans humans, escut, 
enfront dels incendis i, per tant, de desenvolupar tasques de 
vigilància preventiva.

I també hem fet un salt, ací, molt de qualitat en el manteni-
ment d’infraestructures i noves infraestructures de preven-
ció d’incendis, qualsevol obra i altres actuacions que es 
poden fer per a previndre incendis, que s’ha augmentat, en 
els darrers anys, un 78 %. En resum, en estos anys de govern 
del Botànic, precisament en este tipus d’inversió s’han fet 
més de 32 milions d’euros destinats a poder tindre infraes-
tructures per a poder utilitzar, ja siguen camins, ja siguen 
manteniments, ja siguen nous tallafocs, manteniment 
d’aquests, etcètera . I punts d’aigua, servei també dintre del 
servei de vigilància . Sabeu que tenim les torres de vigilància 
i, òbviament, havien de posar-se més i en millors condicions . 
I, per tant, ha sigut una tasca tant de mitjans humans com 
d’inversions públiques destinades a la prevenció d’incendis.

Malgrat això, òbviament, tenim 1,3 milions d’hectàrees 
forestals al territori valencià, . És a dir, més de la meitat del 
territori de la Comunitat Valenciana és terreny forestal i, 
per tant, està subjecte a tindre una gestió que previnga els 
incendis. La gestió és molt compartida, vostés ho saben. 
Dintre d’eixe 1,3 milions d’hectàrees forestals, és un repar-
timent desigual de la titularitat i, per tant, s’han de fer polí-
tiques que ajuden a poder gestionar en millors condicions la 
nostra forest . Estem parlant que dues terceres parts d’eixe 
1,3 milions d’hectàrees tenen titularitat privada, i, després, 
de la part pública, òbviament, el 76 % d’eixe terç que queda 
és de titularitat municipal, i l’altra part de titularitat de la 
Generalitat, o un 6 %, que no té una titularitat definida o 
coneguda. I, per tant, és complexa la gestió, òbviament, i, a 
més, complexa quan tens dos terços de titularitat privada 
on la majoria es tracta de minifundis, normalment vinculats 
a activitats agràries de fa molt de temps, fins i tot, en alguns 
casos, plenament abandonades, de l’activitat agrària, que sol 
ser d’una mitjana d’una hectàrea per titular. És a dir, damunt, 
eixe 66-70 % de la titularitat privada es reparteix en una 
hectàrea. Imaginem vostés eixe 1,3 milions, les dificultats 
que es té en tindre tants actors que han de contribuir, en la 

mesura de les obligacions legals i de la voluntat, òbviament, i 
de les inversions que es puguen fer, a gestionar la forest per 
a poder previndre els incendis .

Això és el mapa, diguem, de com és la nostra distribució 
territorial . Davant d’això, òbviament, la direcció general es 
va posar com a objectiu màxim una premissa esta legislatura, 
que era fer un salt, no de qualitat, és un salt estratosfèric en 
tindre ordenada la gestió forestal i les actuacions que s’han 
d’anar fent . A què em referisc? Vostés saben que els muni-
cipis, des de fa anys, dècades, tenen l’obligació d’aprovar un 
pla local d’incendis forestals. Malgrat això, va costar moltís-
sim que els municipis redactaren i, per tant, poguérem estar 
en disposició d’aprovar . Fins i tot al punt que, en 2015, 
només hi havia 39 plans locals d’incendis forestals aprovats, 
dels 543 municipis que estan obligats a redactar-lo . Per tal 
que vostés entenguen, al final, cada municipi defineix quin 
és el seu espai local forestal i quines deuen ser les actua-
cions perquè eixe espai estiga en una gestió adequada. Fins 
i tot, es manifesten en eixos plans les actuacions que s’han 
de realitzar per a previndre els incendis i, si arriben a quan-
tificar-se, quins recursos farien falta per a poder desenvo-
lupar . Òbviament, poden imaginar que els plans són molt 
amples perquè les actuacions són molt diverses per a fer una 
bona gestió, i una bona gestió en previndre incendis és multi 
factor els que han d’intervindre en eixa forest . I, per tant, 
són plans molt concrets .

Recorde: 2015, 39 plans locals de 542 . En 2019, quan 
entrem, en este cas, jo mateixa i el meu director general, 
Diego Marín, hi ha 61 plans locals d’incendis forestals apro-
vats . Hui en dia, hi ha 406 plans locals d’incendis forestals 
aprovats . En no arriba quatre anys, hem aprovat més de tres-
cents quaranta plans locals d’incendis forestals . En tenim 87 
en tramitacions en les direccions territorials, i sols 30 muni-
cipis dels 542 que no han presentat plans locals d’incendi, 
amb l’obligació que tenen de realitzar-lo i amb els adverti-
ments per escrit en diverses ocasions reiterades que els hem 
fet des de la direcció general i des de la conselleria . És a dir, 
hem passat, d’un 2015, de només 30 plans a un 2022 on en 
falten només 30 per presentar . Així que l’horitzó és arribar 
pràcticament al 90 % dels plans aprovats esta legislatura.

I els he de dir que els esforços de l’equip humà de la Direcció 
General de Prevenció d’Incendis Forestals per a aprovar 
estos plans ha sigut increïble i hauria de ser completament 
reconegut per tots. Perquè això és el que fa que tinguem les 
ferramentes de gestió adequades, planificades, i puguem 
vore un horitzó on, amb recursos invertits per tots, puguem 
desenvolupar, precisament, les accions que estan contem-
plades en eixos plans. És important tindre-ho en compte 
perquè, a partir d’ahí, hi ha dos elements que es posen 
damunt de la taula . El primer, eixe salt de qualitat no sols ve 
per la reiteració de la conselleria als municipis de les seues 
obligacions legals que s’han fet en diverses ocasions, i fins 
i tot sabem vostés que han hagut advertiments fins i tot de 
la fiscalia als municipis que havien de complir la norma, sinó 
que, en el primer Botànic, hi ha un impuls on es trauen línies 
de subvenció als municipis per a redactar els plans locals 
d’incendis forestals. Aixina que hi ha una política d’obviar 
la norma abans del 2015, de no requerir, de no invertir i 
de no obligar, i, per tant, de no planificar i no conéixer el 
nostre territori forestal, a una política d’estímul, en el primer 
Botànic, on s’agafen recursos públics, precisament, per a 
poder impulsar esta política. I, òbviament, esta legislatura, 
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on hi ha oficialització, és a dir, aprovació. I, per tant, ja 
podem dir que tenim el nostre forest, quasi l’1,3 milions 
d’hectàrees, molt definit, molt estudiat i amb una línia estra-
tègica a seguir, gràcies a esta aprovació dels plans locals .

La segona cosa és, precisament, una vegada tens eixos plans 
locals d’incendis forestal aprovats, com els deia, hi ha una 
quantitat de actuacions que contemplen que, fins i tot, estan 
econòmicament pressupostades i que necessiten d’impuls . 
Tots sabem de dificultats que poden tindre, sobretot munici-
pis xicotets que tenen gran massa forestal, d’afrontar en els 
seus propis recursos municipals les actuacions que tenen . I, 
per tant, per primera vegada se trau línia específica, també 
de recursos de la Generalitat, per a les accions contempla-
des en els plans locals, d’acord?, i els comentaré al final, a 
raó d’eixa reflexió que ens ha dut en este estiu, la proposta 
de la creació del fons de cooperació forestal –que ja els 
anuncie que existira eixe fons de cooperació forestal– i que 
els recursos que se’ls atorgarà als municipis, a raó de les 
hectàrees forestals i dels espais naturals, dels dos elements, 
se’ls atorgarà directament als municipis i serà condició que 
executen les mesures contemplades en els seus plans locals . 
És a dir, hi haurà recursos perquè necessitem, precisament, 
que els municipis puguen desenvolupar allò que tenen apro-
vat en els plans locals .

A més a més, saben que començàrem esta legislatura amb 
pràcticament…, pràcticament no, tots els plans d’incen-
dis dels parcs naturals amb caducitat, anem a dir-li . La seua 
vigència va ser superada en 2016 . Són deu anys . Quasi tots 
els plans s’aprovaran en 2006 . En 2016 perdien la seua 
vigència o quedaven, diguérem, en pròrroga o en standby, 
perquè no han deixat de tindre les mesures que ahí contem-
plaven . I, per tant, esta legislatura, esta, hem aconseguit 
pràcticament aprovar tots els plans d’incendis dels parcs 
naturals, a falta de Penyagolosa i Túria, que estan a punt 
d’aprovar-se . Així és que també tenim tots els plans d’incen-
dis dels parcs naturals aprovats, vint durant esta legislatura, 
estos tres anys i mig .

A més a més, com els he dit, no solament invertint en recur-
sos per a poder desenvolupar mesures de prevenció d’in-
cendis, sinó en mitjans humans i no solament en el servei 
de vigilància preventiva, sinó que hem augmentat més d’un 
60 % les ajudes al voluntariat ambiental, que saben que és 
molt important, al qual s’han acollit noranta ajuntaments i 
que genera una xarxa de dos mil voluntaris que, durant un 
espai més crític davant dels incendis, actuen per a fer educa-
ció ambiental, per a fer vigilància, per a ajudar en tasques 
que puguen haver per a controlar els forest davant de possi-
bles incendis forestals i, òbviament, eixa tasca d’alerta, en el 
cas que poguera haver-hi algun incendi .

Saben que la mà humana també, encara que els rajos és la 
causa dels incendis concrets que hem tingut i del 47 % dels 
incendis, almenys, els conats, anem a dir-li, dels milers d’in-
cendis que, diguérem, tenen previsió de succeir –moltes 
vegades se queden en conats, però passen milers a l’any–, el 
47 % tenen a vore amb rajos, però també la mà humana, de 
vegades, en accidents, imprudències, etcètera, doncs, creen 
estos riscos .

Saben que una de les qüestions té a vore també amb les 
cremes . Portem anys treballant amb els agricultors i agricul-
tores per a ordenar adequadament les autoritzacions de les 

cremes, com s’han de fer, en els horaris, en els dies, etcètera . 
I saben vostés que una de les màximes ara és intentar ajudar-
los perquè troben alternatives a la crema. És a dir, saben que 
tenim el mecanisme autoritzat i, a més, la conselleria ha solu-
cionat una circumstància que s’ha esdevingut este any sobre 
les cremes agrícoles, que ha pogut quedar distorsionada, 
però hem pogut arreglar el mecanisme per a poder autorit-
zar-se eixes cremes agrícoles, però, òbviament, tant nosaltres 
com els mateixos agricultors volem aprofundir en les alterna-
tives a les cremes. I s’ha convocat –de fet, esta és la primera 
vegada que se convoca– una ajuda per a les alternatives a la 
crema que té a vore amb compra de trituradores o lloguer de 
les mateixes, ho poden fer des d’una manera particular, ho 
poden fer els ajuntaments . I, per tant, tenim, diguérem, una 
via… En este cas, han sigut cinc-cents mil euros i el que volem 
és ampliar-la perquè anem incorporant mètodes alternatius a 
la crema en la nostra activitat agrària.

He de dir-los que, a més a més, hem tret línies d’ajudes a la 
ramaderia extensiva, específicament en zones estratègiques, 
per a previndre incendis . S’han presentat a la convocatòria 
sixanta ramaders de la Comunitat Valenciana i està a punt 
de resoldre’s . Entenem que també la ramaderia extensiva és 
un dels elements, com els dic, hi ha moltes actuacions a fer, 
però, entre elles, cal donar-los ajudes perquè la ramaderia 
extensiva saben vostés que necessita precisament de l’im-
puls de l’administració i, a més a més, quan l’administració se 
pot aprofitar, en benefici de la seua pròpia activitat, en este 
cas, de previndre incendis .

Saben que hem aconseguit fons de recuperació de Next 
Generation específics per a actuacions en prevenció d’incen-
dis . Tenen a vore amb la millora i nova construcció d’obser-
vatoris forestals . Tenen a vore amb la millora i nova posada 
en servei de xarxa d’estacions meteorològiques i de geoposi-
cionament i detecció de llamps, que és molt important tindre 
intel·ligència artificial i mecanismes de detecció de llamps 
perquè, d’una manera ja molt freqüent i molt acusada, estan 
havent llamps que impacten i, per tant, generen conats d’in-
cendis . Tenen a vore amb adquisició, muntatge i posada en 
servei d’un sistema de teledetecció d’incendis forestals . I té 
a vore amb la nova construcció de dipòsits d’aigua destinats 
a la prevenció i extinció d’incendis. En estes quatre línies 
hem aconseguit quatre milions d’euros, que se sumarien als 
més de vint-i-set que invertim cada any, de moment –la idea 
és anar pujant els recursos de la direcció general de preven-
ció d’incendis .

Però bé, si açò són, diguérem, línies concretes que se desen-
volupen i que s’han anat desenvolupant en els darrers anys 
i que van a incidir en les polítiques públiques, hem de dir 
que, si fem un balanç i una radiografia del que són els incen-
dis forestals a la Comunitat Valenciana, no és cert que hi 
hagen més nombre d’incendis, tot el contrari, hi ha menys 
nombre d’incendis forestals cada any . De fet, en els darrers 
anys, quan un veu les comparatives en els anys dos mil o 
els noranta o si retrocedírem en el temps, hi ha una rebaixa 
exponencial, una baixada molt considerable, no solament 
en l’àmbit de la Comunitat Valenciana, en el conjunt d’Espa-
nya se produïxen menys incendis de les característiques de 
les quals estem parlant . I, per tant, podem dir que el nostre 
comportament social…, és a dir, provoquem menys incen-
dis per negligències, per accidents, etcètera; tenim majors 
controls dels incendis. És a dir, la quantitat, a nivell quantita-
tiu, hi ha menys incendis.
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Ara bé, a nivell qualitatiu, hi ha factors a tindre en compte. 
Una, no és cert que se cremen més hectàrees ara que fa 
dècades, no és cert; en els anys noranta se van cremar en 
Espanya quasi cinc-centes mil hectàrees . Encara així, este 
any ha sigut un dels anys més crítics de les últimes dèca-
des en la història d’Espanya, quant als incendis forestals, hi 
ha hagut més de dos-centes noranta mil hectàrees afectades 
i, per tant, s’ha produït un pic molt important i molt preocu-
pant este any, a nivell estatal . I, òbviament, quan fragmen-
tes eixes dades a nivell de comunitats autònomes on s’han 
produït incendis, efectivament, passa igual; els darrers anys 
hi ha hagut menys incendis en menys superfície en totes 
les comunitats autònomes, este any s’han produït incen-
dis, no en quantitat major, amb més hectàrees cremades. 
Però no és cert que l’evolució, tant de nombre com de quan-
titat d’hectàrees cremades, siga més important o més greu 
que en altres dècades . Se produïen molts més incendis, se 
produïen moltes més hectàrees cremades .

Ara, el tema és analitzar, sobre els incendis que se produ-
ïxen, quins factors estan sent els que provoquen compli-
cacions, tant en extensió com en capacitat d’extingir. I, per 
tant, estem en eixos fenòmens, que vostés saben que els 
experts parlen de nova generació d’incendis, que estan 
provocant comportaments dels mateixos incendis inusuals 
per als mateixos tècnics, que s’han d’analitzar i s’han d’estu-
diar perquè la virulència, les velocitats, etcètera, que arriben 
a tindre compliquen moltíssim la tasca d’extinció, posant 
en perill: una, òbviament, les vides humanes que puguen 
haver-hi en els entorns afectats; i, dos, òbviament, les vides 
humanes d’aquells que participen en el servei, en l’operatiu 
de l’extinció. I com vostés entenen, per a nosaltres les vides 
humanes són la prioritat . I, per tant, hem de poder saber el 
comportament d’estos nous incendis .

Els últims anys, com els deia en la Comunitat Valenciana, 
havíem tingut una tendència relativament positiva en 
nombre i en quantitat d’hectàrees. I este any, a l’igual que 
està passant en el conjunt d’Espanya, hem tingut quatre 
incendis forestals d’una magnitud molt considerable, que 
han sumat, entre els quatre, 30 .000 hectàrees . Els dic 
30 .000 perquè vostés hauran vist en els mitjans que, quan 
sumen els incendis produïts a Begís i Vall d’Ebo, entre els dos 
sumen 30 .000, saben que això és el perimetratge al principi 
que se fa sobre la zona afectada i, després ja, quan se pot 
fer l’anàlisi i se pot entrar en la zona, quan ja s’ha donat per 
controlat i, per tant, poden actuar els serveis tècnics, d’ahí se 
va desgranant, dintre d’eixe perímetres, zones que no s’han 
cremat . Així és que, entre els dos, les primeres informacions, 
en sumaven 31.000 i, en realitat, oficialment en són 26.000 
entre Begís i Vall d’Ebo . Però, si li sumem Venta del Moro i 
Costur, que són entre els quatre els que entenem que són 
incendis grans, produïts a la Comunitat Valenciana, suma-
ríem eixes 30 .000 hectàrees .

Òbviament, hi ha una diferència entre Venta del Moro, 1 .300 
hectàrees, o Costur, 726, a Vall d’Ebo, 10 .600, i Begís, 16 .000 . 
I, per tant, hem d’analitzar també els successos que han 
passat ahí . Eixos dos incendis se produïxen en un context 
també climatològic excepcional . I, per tant, hem de saber com 
afecta el canvi climàtic i com afecta l’activitat meteorològica 
alterada que tenim i que anem a tindre en el futur.

A més a més, este any, saben que s’han produït unes pluges 
molt abundants, que hi ha hagut molt sotabosc i molta 

vegetació, produïda, precisament, per eixes pluges que, 
conseqüentment a eixes pluges –i és oficial–, en juny se va 
produir la primera onada de calor més primerenca de què 
hem tingut mai. És a dir, va haver-hi una reducció, anem a 
dir-li, del temps entre eixes pluges, que han generat molta 
vegetació, abundant vegetació, a, de sobte, un trenca-
ment primerenc i més avançat que en els darrers anys, mai 
en la història, de les onades de calor; onades de calor que 
coneguem, però que ara s’avancen i ara s’intensifiquen 
en el temps . És a dir, les onades de calor mai havien sigut 
tan prompte i mai havien sigut tan extenses en dies . I, per 
tant, això fa una tensió evident de la nostra massa forestal; 
complica, clarament, les labors d’extinció i també de preven-
ció d’incendis .

Els he de dir que és clarament important la gestió i clara-
ment important la inversió . I jo crec que hem de fer una 
forta reflexió. La inversió, diguérem, important o quan-
tiosa en els darrers anys s’ha fet per part d’este govern i s’ha 
fet en tasques de restauració ambiental . Saben vostés que 
este any hem adjudicat 54 milions d’euros per a les àrees 
cremades en els dos mil, dos mil deu…, dos mil deu, dos 
mil i noranta, que no s’havien invertit recursos públics en 
restauracions ambientals i, per tant, s’han invertit 54 milions 
d’euros en eixes zones cremades .

He de dir-los que, quan tardes vint o trenta anys a inver-
tir recursos en una zona cremada, òbviament, eixa zona 
està davant d’una restauració ambiental natural, que no hi 
has intervingut i, per tant, has, molt probablement, deixat 
un territori en una situació complexa a l’hora de poder fer 
prevenció d’incendis: ha crescut vegetació inadequada, 
estan competint les espècies, amb la tensió hídrica que 
tenim i els sòls que tenim, òbviament, hi ha una degradació 
de l’estat d’eixa vegetació i de la seua maduresa i capacitat 
de mantindre’s davant del foc.

I, per tant, si tornem a tardar –i no és la intenció, i per això 
els dic les mesures que anem a posar– vint, trenta anys, o 
deu anys, en invertir en les zones cremades, serà un error.

Però, també els dic, saben vostés que, en una zona cremada, 
de moment i almenys durant any, any i mig, només s’han de 
fer actuacions d’urgència que tinguen a vore amb, sobre-
tot, la permanència i el respecte al sòl, perquè sofrix una 
degradació important després d’un incendi i pot agreujar-se 
si intervenim amb maquinària i amb personal . I, per tant, la 
degradació del sòl és…, evitar-la és la màxima en una zona 
afectada per un incendi. Ara bé, a partir d’eixe segon any, 
any i mig, segon any, depén de la pluviometria i el compor-
tament natural de la zona, és quan s’han de començar a 
fer actuacions de restauració perquè el forest que torne a 
reviure en eixos espais puga estar millor ordenat, puga tindre 
les espècies adequades, puga tindre les condicions òptimes 
perquè eixe forest estiga en condicions.

És per això que, en estos incendis, sobretot en els que tenen 
a vore amb la Vall d’Ebo i amb Bejís, per la seua dimen-
sió…, saben que s’estan fent ara inversions i s’estan execu-
tant, en estos moments, inversions de cinc milions d’euros 
entre l’estat, confederació i la Generalitat Valenciana, sobre-
tot en retirades de massa arbustiva que puga suposar perill, 
clarianes de zones que hi hagen camins, etcètera, i, per tant, 
per al pas de les persones puga suposar un perill la caiguda 
d’eixa massa forestal . S’està actuant en pendents de més 
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de trenta-i-cinc graus que poden tindre eixes escorrenties, 
etcètera, que puguen afectar . Però, diguem-ne, són actua-
cions que saben que les fem a raó dels informes científics i 
tècnics que realitza el Centre d’Estudis de la Mediterrània, 
dels consells…, de les actuacions que s’han de fer post-
incendis amb caràcter d’urgència .

Hem demanat també, en el paquet nou Feder, per a poder 
fer eixes restauracions ambientals de les zones cremades…, 
saben que estem en l’aprovació del nou paquet de Feder, i la 
nostra intenció és que s’aprova Feder i es planifica en estos 
any i mig, dos, la licitació d’eixes restauracions ambientals . 
És a dir, actuar en eixes zones als dos anys com a màxim, 
començar a actuar; i no esperar-nos deu, vint o trenta anys, 
com ha passat en zones amb incendis molt importants, del 
triple d’hectàrees d’este any, i que no s’havia actuat, i el fons 
de cooperació forestal .

I els explique . El fons de cooperació forestal pretén ser a 
imatge i semblança del fons de cooperació municipal . Saben 
que este govern ha creat el fons de cooperació municipal, 
està dotat amb 40 milions d’euros de la Generalitat i 40 que 
han de posar les diputacions, encara que la Diputació de 
l’Alacant es negue . En el cas del fons de cooperació fores-
tal, serien 50 milions d’euros de la Generalitat Valenciana 
i 30 milions d’euros que haurien de posar les diputacions . 
Esperem que ninguna falle, perquè la prevenció d’incendis 
ha de ser prioritària en la despesa pública, i no altres coses .

I el que es farà és, amb eixos criteris objectius i públics a 
raó d’hectàrees, i també d’hectàrees protegides respecte 
a hectàrees forestals, és a dir, diversos indicadors, però 
que són objectius, es repartiran eixos recursos als munici-
pis, fent-los, a més, un avançament d’eixos diners a principi 
d’any perquè puguen començar a fer les actuacions . Eixes 
actuacions, exclusivament i, a més, justificadament, tenen a 
vore amb les actuacions que tenen aprovades i, per tant, són 
oficials i que els han donat el vistiplau des de l’àrea de medi 
ambient i de prevenció d’incendis dintre dels seus plans 
locals d’incendis forestals. I, per tant, tindrem una concen-
tració de recursos que farà que, amb la suma dels recursos 
que té la pròpia direcció general, més els que eixiran d’eixe 
fons, pugam ser la primera comunitat autònoma d’Espanya 
que invertix més recursos en prevenció que en extinció 
d’incendis forestals .

Aixina que esta és la situació . I jo espere també les seues 
preguntes, recomanacions i l’interés que tinguen sobre esta 
qüestió.

Gràcies .

El senyor president:

Moltíssimes gràcies, senyora consellera.

(Veus) Justament…, res, falten cinc minuts per al minut de 
silenci . Parem la comissió i tornem quan acabe el minut de 
silenci .

(Se suspén la reunió a les 11 hores i 54 minuts)

(Es reprén la reunió a les 12 hores i 12 minuts)

El senyor president:

Molt bé, senyories .

Reprenem la comissió .

Farem les intervencions dels grups de l’oposició, de menor a 
major .

I començant per la diputada no adscrita, senyora Serna, per 
tres minuts . (Veus)

Sí, he dit abans de fer de menor a major, primer l’oposició… 
Voleu parlar abans de la no adscrita que no ha sol·licitat el… 
(Veus)

Molt bé, senyories, reprenem, de nou, la comissió, amb la 
intervenció ja de les seues senyories, començant per la dipu-
tada no adscrita, senyora Serna .

Quan vosté vullga, disposa de tres minuts .

La senyora Serna Rosell:

Gracias, presidente .

Gracias, consellera, por su intervención, su explicación .

Bueno, yo sí que quería, a ver si pudiera incidir un poquito 
más en estas ayudas para la ganadería extensiva . Ha hablado 
de que hay unas líneas presupuestarias y ayudas a estas 
explotaciones ganaderas y que, bueno, creo que he dicho 
que sesenta ganaderos han solicitado esta ayuda .

Bien, hablaba de que esta ganadería se aplicaría en zonas 
especialmente sensibles . Si podría decirme qué zonas 
son esas, y, bueno, de cuántas explotaciones de ganade-
ría extensiva se cuenta en la Comunidad Valenciana y más o 
menos cuántos animales hay, si tiene los datos, y, si no, pues 
de manera más o menos aproximada .

Y, bueno, considerando que, quizá, la ganadería extensiva 
es una herramienta muy interesante para la prevención de 
incendios, ya que se alimentan de muchas cosas que luego 
podrían quemarse y, quizá, también, pueden disminuir lo que 
sería luego inversión en mantenimiento de zonas porque, 
bueno, ya estos animales se…, y también como herramienta 
en la lucha contra la despoblación .

Y si le parecería que sería interesante que se trabajara en 
una estrategia estatal de ganadería extensiva, que de alguna 
manera pudiese facilitar los trámites burocráticos de pasto-
res que pueden ir de una comunidad a otra, que no tuvieran 
excesivas complicaciones burocráticas. Eso por una parte.

Y, luego, cuando nos hablaba de las actuaciones para rege-
nerar las zonas quemadas, como máximo dos años después 
de que haya sucedido el incendio, pues, concretamente 
estas actuaciones cuáles serían .

Y, bueno, si hay algún una manera también de apostar, quizá, 
por estas especies que han formado parte de los bosques 
mediterráneo, como son alcornoques o encinas, que, 
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aunque, si bien tienen un crecimiento más lento, pero si son 
más eficientes y más resistentes a los incendios.

Y, bueno, mis preguntas son esas .

Muchas gracias, señora Mollà, por su intervención .

Gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Serna .

Ara és el temps del grup Vox .

Senyor Aguirre, quan vullga .

El senyor Aguirre Larrauri:

Muchas gracias, señor presidente .

Gracias, señora consellera, por venir hoy a arrojar un poco de 
luz sobre todo este problema importante .

No cabe duda de que en el tema de la prevención de incen-
dios forestales, que entiendo que es por lo que estamos 
aquí, hay varios frentes . Por una parte, está la parte de las 
infraestructuras, los caminos y pistas forestales, los aprove-
chamientos de los recursos hídricos mediante la construc-
ción de balsas, que nos ha comentado algo, los equipamien-
tos de puntos de vigilancia o las subvenciones para labores 
de selvicultura preventiva; de otra parte están los derivados 
de la gestión forestal.

Los primeros dependen de la Dirección General de 
Prevención, si no me equivoco, que creo que está reali-
zando un trabajo con corrección, gracias a la buena labor 
de su máximo responsable, entiendo, Diego Marín, y de su 
equipo; pero, no tanto quizá los segundos, dependientes 
de la Dirección General de Medio Natural, con la aparente 
incompetencia de su cabeza, de Julio Gómez, en donde la 
gestión forestal está prácticamente ausente en beneficio 
de la protección y donde el ecourbanismo de sus biólogos 
marca tendencia .

Por otra parte, los espacios agrícolas, que tanto podrían 
aportar a la prevención, cada vez son más escasos en las 
zonas de interior de nuestra comunidad, dado que en 
muchas ocasiones las ideas trasnochadas para su mante-
nimiento chocan frontalmente con la rentabilidad de las 
explotaciones que tienen ahí, y el abandono entonces de las 
tierras agrarias está servido.

Con todo ello, queríamos saber qué acciones concretas y con 
qué medios se han desarrollado, durante los últimos años, en 
las zonas donde este año se han producido los incendios .

Y, luego, por otra parte, pensamos, nos ha llegado que ha 
habido quejas de municipios y pedanías sobre el estado de 
los montes. Queríamos saber si en los sitios donde ha habido 
quejas de los vecinos se han aportado medidas al respecto .

En cuanto a los planes de ordenación, nosotros hemos soli-
citado alguna información, alguna pregunta escrita, y alguna 
documentación que estamos pendientes de recibir todavía; 
entonces, ahí, pues entendemos que nos falta información 
para poder trabajar . Queríamos saber cuáles son las razones 
por las que faltan planes en aquellos municipios donde toda-
vía no están .

Nos ha dicho que los responsables, me ha parecido enten-
der, según su criterio de los incendios, en muchos de los 
casos han sido los municipios . Existe un fondo de coope-
ración forestal, recientemente se ha creado el Fondo de 
cooperación municipal para dotar de recursos a los entes 
locales y diputaciones . No sabemos si el problema es que no 
se soluciona con la creación de agencias, fondos, etcétera .

Por otra parte, ha comentado que se ha abierto una línea, 
incluso se han acogido ya un número importante de gana-
deros para ganadería extensiva, que nos parece muy bien . 
Precisamente, esta medida coincide con las políticas que se 
llevan a cabo en otras comunidades autónomas, que usted 
ha criticado en cuanto a sus políticas de prevención.

Y, básicamente, era eso, en general, lo que le quería decir, 
queríamos saber si van a seguir con la política de construc-
ción de estos depósitos, que es vital la rapidez para la actua-
ción, especialmente posterior de los medios aéreos, pero, 
bueno, ahora estamos en tema de prevención, pues, la 
preparación de todas esas infraestructuras, que, ya le digo, 
que parece que en los últimos años se está trabajando bien 
en ese aspecto, pero, si se puede mejorar y cómo cree que 
se puede hacer la gestión de los montes.

También queríamos saber, en cuanto a la ordenación de 
montes que ha comentado usted, qué hay de la ordenación 
de los montes de titularidad pública.

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Aguirre .

És el temps del grup Ciudadanos .

Quan vullga, senyor Del Pozo .

El senyor Del Pozo Querol:

Gràcies, president .

Gracias, señora consellera, por su comparecencia, pero la 
verdad es que creemos que no ha dado explicaciones sobre 
esa prevención que debería de haber hecho la Generalitat 
en esas zonas en las que ocurrieron esos graves incendios 
este verano .

Y es que hablamos de que han pasado más de dos meses 
desde que ocurrieran los peores incendios de la Comunidad 
Valenciana de la última década y usted viene hoy aquí y, 
encima, parece ser que no da explicaciones . Por eso nos 
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preguntamos, ¿por qué? ¿Por qué, señora consellera? ¿Por 
qué ha tardado tanto y por qué no da explicaciones sobre las 
tareas? Porque, si no, pues puede ser que dé a entender que 
oculta algo o no se han realizado determinadas cuestiones, o 
¿qué ha pasado, señora consellera?

Porque desde Ciudadanos sí que le pedimos, desde fina-
les de agosto, su comparecencia urgente junto con la conse-
llera Bravo, de emergencias . Porque estábamos viviendo los 
peores incendios de la Comunidad Valenciana en la última 
década y creíamos que, tanto la persona responsable en el 
medio ambiente y en la prevención de incendios, como la 
persona responsable en apagar los incendios, pues tenían 
que dar explicaciones a todos los valencianos .

Pero no solamente eso, sino que los incendios de este 
verano generaron numerosos daños en los campos de 
cultivo y usted, señora consellera, pues como responsable 
de agricultura…, en más de dos meses, pues no hemos escu-
chado ningún tipo de explicación sobre esos daños.

Eso sí, lo que vimos es a la señora consellera de justicia, que 
sí que vino a dar explicaciones sobre cómo se iniciaron los 
incendios y cómo se estaba luchando para apagarlos . Sí que 
vino a dar la cara, aquí, en la Diputación Permanente de las 
Corts; incluso reconoció que la Generalitat no avisó a Renfe 
para que no pasara el tren por Bejís . Aunque también tene-
mos que decir que de semejante imprudencia, en la que se 
puso en peligro la vida de cincuenta personas, y también se 
produjeron más de veinte heridos, pues, a día de hoy, más de 
dos meses después, pues seguimos sin ver ninguna dimisión 
en la Generalitat que asuma la responsabilidad de semejante 
imprudencia .

En cambio, señora Mollá, usted no vino a la Diputación 
Permanente a dar explicaciones a los valencianos sobre qué 
daños estaba sufriendo nuestro medio ambiente y sobre qué 
acciones se habían realizado previamente por parte de la 
conselleria en prevención de incendios en estas zonas .

Una pasividad, la suya, que también pudimos ver cuando 
se originaron los incendios y durante las labores de extin-
ción . Usted no estaba…, usted, señora consellera, no estaba 
en primera línea de defensa contra los incendios . No llega-
mos a entender cómo es posible que la persona responsa-
ble en el medio ambiente de la Comunidad Valenciana no 
estuviera en esos momentos que había que salvar nuestro 
medio ambiente, cuando el fuego estaba arrasando nuestra 
naturaleza . Y usted parece ser que estaba de vacaciones, en 
pleno agosto . ¿Cómo es posible que la persona responsable 
en prevención de incendios en la Comunidad Valenciana no 
estuviera en esas labores de extinción, también?

No entendemos, no entendemos cómo continuaba usted, 
parece ser, de vacaciones, en lugar de estar en primera línea 
de batalla, para informar a esos equipos de esa prevención 
que usted debería haber hecho de incendios y que se debe-
ría haber realizado en esas zonas afectadas . Porque tuvo que 
ser hasta la prensa la que, criticando su actuación, la que criti-
caba que usted no estaba en esos momentos, la que le hiciera 
forzar a que saliera de donde estuviera en esos momentos .

Pues bien, ante esa pasividad…, no la llegamos a enten-
der, como tampoco llegamos a entender esa falta de coor-
dinación entre la conselleria responsable de apagar los 

incendios y la conselleria responsable en evitarlos, la suya, en 
la prevención de incendios . Una prevención que parece ser 
que no se está haciendo bien en la Comunidad Valenciana, 
señora consellera . Porque hemos podido ver en los medios 
de comunicación cómo el alcalde de Torás le pidió a usted, 
un año anterior, una limpieza de unos montes, afirmando 
que eran un auténtico polvorín si se producía un incendio. 
Y pudimos ver, a través de esos medios de comunicación, 
que usted no atendió esa reclamación . Y son, justamente, los 
mismos montes de los que estamos hablando .

Como también hemos podido ver cómo los medios de 
comunicación, cómo los agentes medioambientales, sí, quie-
nes se encargan de cuidar nuestra naturaleza, pues les están 
pidiendo más recursos personales y más recursos mate-
riales para proteger nuestro medioambiente . Pero es que, 
encima, nuestros agentes medioambientales, sí, los agentes 
medioambientales de la Comunidad Valenciana, están afir-
mando que, desde la Generalitat, no se está haciendo una 
gestión forestal adecuada para luchar contra la prevención. Y 
no lo decimos nosotros, ¿eh?, lo dicen los agentes medioam-
bientales; y el alcalde de Torás es el que dijo esas palabras, 
no lo dice Ciudadanos; lo dicen estas personas .

Por tanto, le preguntamos: ¿qué se ha hecho en estos últi-
mos siete años, señora consellera, desde que gobierna el 
Botànic, en prevenir incendios? ¿Qué se ha hecho? Porque 
creemos que los últimos incendios que han acontecido en 
este verano han demostrado muchas carencias, han demos-
trado que las cosas no se están haciendo bien, y que este 
verano hemos tenido los peores incendios en la Comunidad 
Valenciana en la última década.

Pero es que las cosas no se estaban haciendo bien, señora 
consellera . Porque nosotros hablábamos con agricultores, 
hablábamos con ganaderos y hablábamos con cazadores, 
y nos decían que se les trataba como criminales por parte 
de la Generalitat si ellos hacían alguna cuestión en nues-
tros montes con tal de ayudar . Y esto no puede ser, porque 
desde la Generalitat ni se ha fomentado la agricultura ni la 
ganadería en la Comunidad Valenciana para luchar contra la 
prevención de incendios . Y, ahora, usted sale aquí a vender 
ese fomento porque ha tenido los peores incendios en la 
última década en la Comunidad Valenciana, señora conse-
llera, pero ustedes antes criminalizaban a las personas que 
quieren la naturaleza . Y ahora tenemos lo que tenemos, que 
llegamos tarde a prevenir los incendios .

Gracias .

El senyor president:

Gràcies, senyor Del Pozo .

Ara és el temps del grup popular . Senyora Díaz, quan vullga .

La senyora Díaz González:

Gracias, president .

Y buenas tardes, consellera .
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Yo, para empezar, me gustaría que nos aclarara si usted 
tiene alguna responsabilidad o no en cuanto a emergen-
cias, porque usted ha dicho en radio que no tiene ninguna 
responsabilidad y que por eso no aparecía, porque no 
quería ser un estorbo . Pero, sin embargo, si nos vemos 
los miembros del Consejo de Dirección de la Agencia 
Valenciana de Seguridad y Respuesta a las Emergencias, 
pues usted es una de las vicepresidentas . La vicepresidenta 
segunda es la consellera, conseller competente en mate-
ria de prevención de incendios . Y, si no lo sabe, ya queda 
bastante en ridículo .

Y del Cecopi, que es el comité…, dentro del Cecopi, el 
comité de dirección que tiene dos miembros de la GVA, del 
plan de emergencias, pues resulta que usted, como conse-
llera competente en prevención de incendios, es otra de 
las miembros del Cecopi . Con lo cual, de verdad que…, no, 
usted dice que no, pero es que así consta en los diarios 
oficiales que publican tanto la normativa respecto del plan 
de emergencias y del Cecopi, como de la Agencia Valenciana 
de Seguridad y Respuesta a Emergencias . Me está dejando 
alucinada, porque ni ella misma lo sabe .

Bueno, pues resulta, (veus) aparte de ello…, sí, ahora se 
lo paso . Aparte de ello, usted supongo que es la respon-
sable de los agentes medioambientales, ¿no?, que esta-
ban también participando allí. Y, además, creo recordar que 
a Caudiel, de hecho, usted fue en un helicóptero, que se 
contrató por VAERSA por encargo del director general de 
prevención de incendios, que sacaba pecho diciendo que 
estaba colaborando en las labores de emergencia . Por lo 
tanto, alguna responsabilidad tendrá .

Y le digo, vamos a ver, del Consejo de Dirección, el artículo 
6 de la agencia de seguridad y respuesta de las emergencias, 
el artículo 6 dice que usted es uno de los miembros de ese 
comité de dirección . Y, dentro del plan de emergencias, si 
usted mira quién está dentro del Consejo de Dirección, verá 
que usted también está como vicepresidenta . Pero, conse-
llera, aparte de eso, lógicamente, ahora entiendo cómo pasa 
lo que pasa, porque si la propia responsable no sabe ni que 
lo es, pues evidentemente tenemos un problema .

La masa forestal ha aumentado, evidentemente . Cada año 
aumentan 3 .300 hectáreas en masa forestal por el aban-
dono de cultivos, de lo cual también usted es responsa-
ble . Además, hemos podido leer este año cómo ni se ha 
cumplido con la ley forestal, con ese fondo forestal que 
no se ha creado y que nada tiene que ver con el Fondo de 
Cooperación Forestal que ahora anuncian .

Y luego, además, empieza a ejecutar los proyectos que 
se crearon hace ocho años, es decir, ejecutar el PDR, los 
fondos Feder y Feader . Pero es que vemos que las ayudas 
que ustedes sacan…, por ejemplo, aquí ha sacado pecho de 
las ayudas a la alternativa de quema y, sin embargo, el 83 % 
de los ayuntamientos se han quedado fuera . De 117 ayun-
tamientos que lo han solicitado, tan solo se les ha otorgado 
esa ayuda a 20 . 97 ayuntamientos se quedan fuera .

Las ayudas de gestión forestal, que también las sacan en 
septiembre, pues resulta que, para este año, hay 110.000 
euros de los 3 .525 .000 euros que hay en total . Perdón, hay 
más, hay 3 .625 .000 euros en total . Pues, para este año, 
110 .000 . Ya veremos en 2023 .

Y, por ejemplo, también las ayudas que acaban de sacar la 
resolución, después de ocho meses, que las convocaron para 
ejecutar los planes de prevención de incendios, pues uste-
des cogen y dicen: tienen un mes –a los ayuntamientos–, 
les dicen: «Tienen un mes para ejecutar y justificar». Así, 
tienen un mes para ejecutar y justificar. Con lo cual, aque-
llos que tenían un proyecto interesante, que se les daría una 
cantidad bastante considerable para llevar a cabo y ejecutar 
esos planes locales de prevención de incendios, resulta que, 
como no les da tiempo a licitar, pues tienen que, al final, 
dejarlo en la mínima actuación, porque no les da tiempo 
a licitar . Porque ustedes han estado ocho meses sin hacer 
nada y, ahora, sacan las ayudas para poder decir que han 
ejecutado el presupuesto, pero realmente lo que hay es que 
se queda en aguas de borraja, señora consellera .

Por otro lado, sí, es verdad, hay afirmaciones que pode-
mos ver, del 18 de agosto, que dicen: «No nos dejaban 
hacer nada» . Y eso lo hemos visto y lo sabemos porque 
hemos estado allí, hemos estado con ellos, hemos estado 
antes y después; después de esos temporales de 2017 y 
de 2020, que al final hicieron que los montes estuvieran 
y estén en peor estado . Y puedo enseñarle mil fotos, mil 
fotos, también de Torás y de ese día en el que el alcalde, 
después de muchas exigencias por escrito…, también desde 
estas Cortes le preguntábamos por escrito en 2020 si iban 
a llevar alguna actuación, y ustedes decían: «No, porque 
sale demasiado caro» . (Mostra unes fotografies) Así estaba 
el monte . No se trata de hacer un jardín en los montes; se 
trata de actuar, de gestión forestal sostenible. Esa por la 
que usted no apuesta en absoluto y que el alcalde decía: 
«Por favor, si no actúan ustedes, déjenme actuar a mí» . Y 
también le dijeron que no, convirtiendo el monte en esto. 
Esto es como está el monte ahora, totalmente negro, lo 
han perdido todo .

Y usted saca pecho, ¿de qué? De ser una consellera que no 
es responsable de nada, ¿verdad?

El senyor president:

Gràcies, senyora Díaz .

Ara, per part del grup Unides Podem, té la paraula la senyora 
Gascó . Quan vullga .

La senyora Gascó Verdier:

Gràcies, president .

Moltes gràcies, consellera, per vindre hui a donar explicaci-
ons i a traure pit del treball que s’ha fet des de la Direcció 
General de Prevenció d’Incendis Forestals, perquè les xifres 
que ha mostrat hui, són…, com ha dit vosté, si hi hagués 
un rècord mundial, doncs, probablement, hauríem batut un 
rècord. Perquè partir dels 39 que havien aprovat en vint 
anys el Partit Popular, malgrat que estaven contemplats 
en la llei forestal, de plans locals de prevenció de incen-
dis forestals, a passar que en queden 30 sols… Hem rever-
tit i en tenim…, queden 87 en tramitació, 30 per presentar, 
però se n’han aprovat 406 en res, en quatre anys, no arriba . 
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Aleshores, crec que sí, que podem traure pit del treball que 
s’ha fet des d’eixa direcció general, amb Diego Marín al cap 
de la direcció general, però amb tot l’equip, que sense dubte 
s’han deixat la pell en aconseguir estos resultats .

Estos resultats que venen enfortits també de l’aprovació dels 
plans de prevenció d’incendis dels espais naturals protegits, 
que també és una altra de les qüestions que quedava ahí en 
limbo, i se n’han aprovat 20 de les 22 que teníem pendents . 
I, per això, crec que…, bé, efectivament, sí que hi ha coses 
que cal posar en valor perquè, mentre alguns es dediquen 
ara a tirar la pedra i a amagar la mà, perquè en realitat no 
tenen res del que poder traure pit de la seua gestió, ara no 
fan més que criticar.

Però és que, a més, s’han fet altres coses importants, 
com vosté deia: la primera vegada que es trau ajudes per 
a ramaderia extensiva, com a eina molt important en la 
prevenció d’incendis forestals . Li volia preguntar si hi ha 
previst un augment de la quantia que ja s’ha aprovat, que 
eren 100.000 euros, si es podrà augmentar eixa quanti-
tat . Perquè és una sensibilitat que crec que tots els grups 
tenim ací i, de fet, es va aprovar la resolució durant el debat 
de política general, es va aprovar diverses vegades i és un 
tema important .

També s’ha aconseguit una altra cosa de la qual traure 
pit, i és que s’ha aconseguit una altra eina molt impor-
tant, una altra ferramenta en la lluita contra els incen-
dis forestals, com són les cremes prescrites, que ahí hi ha 
hagut un treball, em consta, per part del director gene-
ral, d’aconseguir la coordinació de totes les administraci-
ons implicades perquè es puguen fer les cremes prescri-
tes i és una cosa que s’està fent, per primera vegada també, 
a la Comunitat Valenciana, una cosa que es fa a Austràlia, 
es fa a Califòrnia, es fa a molts altres llocs del món, però 
ací, doncs, es veu que a altres partits els costava més 
aconseguir-ho .

Però sí que, per a la recuperació del paisatge mosaic, la recu-
peració dels bancals abandonats, també és important . Volia 
saber si tenen pensat posar ajudes també en este sentit, 
perquè és una altra qüestió que pot ajudar moltíssim, la 
recuperació de l’agricultura de muntanya .

I volia saber com està la tramitació dels plans d’ordena-
ció dels recursos forestals, perquè no és prevenció d’incen-
dis netament, però sí que és gestió forestal sostenible els 
consells forestals de demarcació i les eines de la llei fores-
tal, que va ser modificada en 2018, com són el centre de la 
propietat i el fons forestal valencià, que són totes eines molt 
necessàries d’implementar i volia saber com està tota esta 
implementació .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Gràcies, senyora Gascó .

Ara és el temps del grup Compromís . Un segonet .

Quan vullga, senyora Ferrer .

La senyora Ferrer Matvieychuc:

Moltes gràcies, president .

Moltes gràcies, consellera, per la seua compareixença i les 
seues explicacions .

Ens ha explicat, d’una manera molt succinta, però també 
molt efectiva, la comparació entre la foto a 2015 i la foto a 
2022, pel que fa a la prevenció dels incendis forestals .

No vaig a repetir-li les dades que vosté ha donat, però és 
evident que estes dues legislatures de governs del Botànic 
han estat fonamentals perquè pugam parlar d’una política de 
prevenció d’incendis al País Valencià, cosa que prèviament 
no existia: eines de planificació, suport per al desenvolupa-
ment d’eixes eines de planificació a nivell local, també per 
a la seua execució a nivell local perquè, en definitiva, en els 
ajuntaments és on residix, digam, la governança més propera 
a la ciutadania i al territori. D’ahí que valorem positivament, 
molt positivament, el treball que començà la legislatura 
passada, en relació amb la planificació local de prevenció 
d’incendis forestals, i que ha continuat i ha culminat exitosa-
ment durant aquesta legislatura .

També ens ha explicat la posada en marxa de mesures que 
són interessants, des del nostre punt de vista, pel que fa a 
reduir les pressions o les possibles fonts de generació d’in-
cendis i, a més a més, incendis greus, de sexta generació, 
de sisena generació, en el nostre territori, amb eixes ajudes 
que s’han encetat este any a la ramaderia extensiva i també 
d’alternatives a les cremes agrícoles que, evidentment, són 
necessàries, no sols per a la prevenció d’incendis, també 
per a la reducció d’emissions de CO2 i, fonamentalment, per 
aprofitar eixa massa, eixa matèria orgànica i que torne a la 
terra per a per a donar-li fertilitat i també millor retenció de 
la humitat .

En aquesta línia, el que m’agradaria plantejar-li és un parell 
de…, bé, tres qüestions, bàsicament. Entenem que –i desit-
gem i per això li ho preguntem– continuaran reforçant-se 
les línies d’ajudes a ramaderia extensiva i alternatives a les 
cremes agrícoles l’any que ve, en el pressupost que prompte 
arribarà ací, a les Corts . També, ¿se plantegen altres línies 
d’ajudes per a activitats que servisquen per a la preven-
ció d’incendis, al mateix temps que per a la fixació de pobla-
ció en el medi rural? En la pàgina web de la seua conselleria, 
en la direcció general de prevenció d’incendis, es planteja…, 
hi ha un document molt interessant anomenat «estratè-
gia Mosaic», val? Creguem que és un plantejament de llarg 
termini, un plantejament de visió integrada que defuig d’eixa 
visió de túnel que, a vegades, ens cega, no?, a vore només 
un indicador, i tracta de donar una resposta estructural i 
integral a la prevenció d’incendis . Li preguntem: aquesta 
estratègia Mosaic, està prevista la seua formalització d’algun 
tipus? I, a més a més, ¿com se traduirà en partides pressu-
postàries o en accions l’any que ve? O s’està traduint ja?

També qüestions com la gestió forestal sostenible activa, la 
ramaderia extensiva, l’agricultura de muntanya, la recupe-
ració de bancals, l’agricultura de secà, són totes activitats 
econòmiques que, òbviament, ajuden a prevenir els incendis, 
però que necessiten ser rendibles perquè la gent del camp 
puga viure dignament i, així, ser sostenibles en el temps . Es 
tracta de conservar i de potenciar eixe territori i paisatge de 
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mosaic . ¿Quines mesures estructurals s’està plantejant la 
conselleria en eixe sentit, també a curt termini?

I, per últim, m’agradaria que ens explicara que… Vosté ha 
estat visitant els llocs afectats pels incendis d’aquest estiu i 
m’agradaria conéixer quines són les necessitats que vosté ha 
detectat i quines les mesures que està plantejant des de les 
seues competències .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Ferrer .

I ja, per concloure, per part del grup Socialista, senyor 
Blanch .

Quan vullga .

El senyor Blanch Marín:

Sí, moltíssimes gràcies, senyor president.

Doncs, senyora consellera, moltíssimes gràcies per la seua 
intervenció i el detall del que han sigut les polítiques de 
prevenció d’incendis globals, eixos diversos sinistres que 
hem tingut en este inusual estiu, no?, i que justifiquen la 
seua presència en aquesta comissió, a petició pròpia.

La veritat és que ens ha cridat molt l’atenció que alguns dels 
grups que han demanat explicacions sobre els incendis a 
penes han dedicat uns minuts a parlar dels mateixos i menys 
a interessar-se de quina és la situació cap a la qual van als 
municipis afectats i, sobretot, les persones que allí hi viuen .

I, en eixe sentit, al grup Socialista, doncs, ens agrada molt 
que la consellera fera l’anunci del fons de cooperació fores-
tal i ens agradaria també que aprofundira un poc més en les 
situacions de l’immediat futur i previsions que ens anem a 
trobar en eixos municipis afectats de cara a la restauració, 
després dels incendis, perquè això també és gestió i preven-
ció dels futurs que puguen vindre .

Per altra banda, i ho he comentat també en la seua interven-
ció, és evident que el 1994 i voltants va suposar tota una 
inflexió en matèria de prevenció d’incendis i que el 2022 
també suposarà una altra i és evident les mesures que ha 
anunciat . ¿Què és el que va fer que anys com, per exemple, 
2012, que també hi va haver una gran cremada d’hectàrees, 
no s’arribara a parlar d’inflexió o que ningú notara els canvis 
en les polítiques de prevenció d’incendis a la Comunitat 
Valenciana? Crec que és una reflexió que encara queda 
pendent .

La consellera ho ha explicat bé. Espanya ha multiplicat per 
tres el terreny forestal en la seua superfície en els darrers 
quaranta anys, en part es deu a l’abandonament de les 
terres de cultiu i ramat gran part del territori i d’això no n’és 
alié el camp i la muntanya valenciana . ¿En quina mesura 
les experiències pilot en torn a la ramaderia extensiva o la 

recuperació de bancals estan donant mostres de bons resul-
tats, de cara a la prevenció en les futures campanyes? I, en 
eixe sentit, ¿quin és el plantejament de la seua conselle-
ria, per tal que la gent puga guanyar-se, de forma eficient, 
la vida amb la terra –agricultura, ramaderia, forestal–, en la 
mesura en què l’activitat puga actuar d’agent preventiu dels 
incendis?

Sincerament, crec que la seua conselleria té molt a dir i a 
treballar en esta qüestió. Una forma de vida molt concreta, 
que donava resultats antany en la prevenció d’incendis, 
s’està acabant i, des dels departaments de la seua conse-
lleria, es poden articular els mecanismes perquè, sense 
sensacionalismes i des d’una conscienciació i actuació molt 
apegada al terreny, com s’està fent, puguem avançar en 
arrelar eixa manera de viure i evitar al màxim els incendis 
forestals .

Per això, consellera, li donem les gràcies per endavant al 
seu equip i a tots els altres implicats en el treball . I altres 
que es queden utilitzant el partidisme per a canviar cendres 
per vots . Nosaltres ens quedarem, com no pot ser d’altra 
manera, al costat de les iniciatives i plantejaments que 
es facen des del govern del Botànic, com és eixe fons de 
cooperació forestal per als municipis .

Moltíssimes gràcies, senyora consellera.

I moltíssimes gràcies, senyor president.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Blanch .

Bé, ara ja, per a contestar totes les qüestions plantejades, 
quan vosté vullga .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies, president .

Gràcies, diputats i diputades .

I crec que començaré quasi pel final, perquè, efectivament, 
hi ha hagut dos punts d’inflexió en la història de la polí-
tica valenciana. En el 1994 hi va haver un punt d’inflexió 
respecte a l’acció de govern d’extinció d’incendis; vull dir, 
se va incorporar, com a una prioritat màxima del govern, 
tindre recursos o tindre múscul per a fer front als incendis, 
des de la vessant de l’extinció d’incendis. I este 2022 és un 
punt d’inflexió respecte a la prevenció d’incendis, sense cap 
dubte . Però entre el 1994 i el 2022 han passat moltes coses 
i ha passat tant com que tens un terreny forestal .

La majoria del terreny abandonat que vostés mencionen és 
terreny abandonat de fa dècades, no és que s’hagen desa-
puntat del Regepa fa dos dies, és que l’abandonament, 
l’èxode del món rural, les complicacions que se tenen en 
eixe àmbit en el sector primari, etcètera, no són noves, són 
prou estructurals i els canvis no vindran per màgia, sinó per 



Comissió de Medi Ambient, Aigua i Ordenació del Territori  ¦  25-10-2022 Pàg. 810

reflexions profundes, per polítiques prioritàries i per fortes 
inversions que, fins ara, en les últimes dècades s’han desti-
nat prioritàriament per a altres coses i ara hem de fer uns 
esforços importants, perquè el punt d’inflexió no solament 
siga sobre la mentalitat, la consciència i els debats polítics, 
sinó que siga a colp d’inversió i de saber el full de ruta .

I per això el fons és important. Perquè eixe fons no tindria 
sentit si no tinguérem els 406 plans locals d’incendis fores-
tals aprovats i acabarem amb 87 més; és a dir, tindrem 500 
plans aprovats a final de la legislatura i tindrem el fons de 
cooperació forestal per a fer les actuacions que estan ahí, 
que eixes actuacions no són qualsevol cosa, estan pensades, 
dissenyades, reformulades en alguns casos quan els muni-
cipis no han concretat correctament les actuacions, estan 
alineades amb un pensament tècnic potent, que és l’estra-
tègia Mosaic, que definix quin és el punt de vista i el full de 
ruta i, per tant, les accions s’emmarquen dintre d’esta estra-
tègia, no tindria sentit si no haguérem fet eixos esforços esta 
legislatura perquè eixe punt d’inflexió siga real i efectiu.

I, miren, el món rural és complex perquè, clar, estem parlant 
d’abandonament de terres de secà, d’agricultura de secà, 
poques de regadiu . Estem parlant de ramaderia extensiva, 
no d’intensiva . Vull dir, el sector primari valencià és potent, 
però, òbviament, la part de regadiu o la part de ramade-
ria intensiva és la que té més competitivitat, a dia de hui, en 
els mercats i facilitat, diguérem, de produir en unes condici-
ons on l’agricultura de secà és molt més complexa i menys 
competitiva i la ramaderia extensiva és molt més complexa 
i menys competitiva. I, per tant, la pregunta és, ¿hem d’aju-
dar a mantindre eixes activitats, si són alineades i si són alia-
des, alineades en l’estratègia Mosaic, aliades per a la preven-
ció d’incendis? Sí?

Per tant, la reflexió que hem fet i hem posat damunt la taula 
és que nosaltres creguem que esta comunitat ha d’abordar, 
de manera decidida, el pagament per serveis ambientals . I 
creguem que hem d’introduir pagaments per serveis ambien-
tals per mantindre la teua activitat, no per a ajudar-te a la 
teua competitivitat ni res. És a dir, tu, per mantindre una 
activitat d’agricultura de secà, agricultura de muntanya, tu, 
per mantindre una activitat de ramaderia extensiva, deuries 
estar considerat com a un servei públic, com a un bé i com 
a un servei ambiental. És com tindre els voluntaris, és com 
tindre un servei de vigilància preventiva o és com tindre un 
bombers forestals. És a dir, te servixen per a un fi. Doncs, 
entenem i eixa és la reflexió que fem des de la conselleria. 
Perquè estar constantment apel·lant que siga competitiva i, 
per tant, puga ser pagable, etcètera, les seues produccions, 
això mai hem d’abandonar-lo i hem de continuar fent-ho. 
Però, òbviament, mentres això passa, els problemes que 
s’afronten o els reptes perquè això s’aconseguisca són molt 
majors que si fas un esforç per mantindre la seua mateixa 
activitat de per si, per la seua mateixa existència. I això és el 
que posem damunt de la taula .

Perquè després, òbviament, l’èxode rural, anem a dir-li, té 
moltes vessants i no sempre tenen a vore amb l’activitat 
agrària . El món ha canviat molt i hi ha molta gent que voldria 
poder estar en el món rural, fent les seues activitats profes-
sionals, que no tenen a vore amb l’activitat agrària. I necessi-
ten xarxa de connexió, necessiten comunicacions, transport, 
necessiten saber que els seus xiquets poden estar escolarit-
zats en una escoleta rural, necessiten saber que podran ser 

atesos o traslladats en una ambulància amb facilitat… Vull 
dir, són moltes altres coses que…, les condicions de vida que 
volem les persones i que voldrien, fins i tot, en el món rural, 
estan també al marge, són quasi per condicions de vida més 
enllà de l’activitat que realitzem, que ha de ser de l’activitat 
primària, però també d’altres .

Aixina que el debat és molt profund. Perquè, efectiva-
ment, l’abandó és un fet i l’abandó provoca més exposició 
als incendis, l’extensió dels incendis. Perquè, efectivament, 
s’ha trencat el mosaic valencià tradicional, que el mantenia 
primordialment la ramaderia i l’agricultura, i ara, de manera 
artificial o pagant per eixos serveis, hem de crear eixe 
mosaic. I això és el que diem, artificialment perquè els talla-
focs, etcètera, també trenquen mosaic; i pagant serveis per 
mantindre eixes activitats agràries i ramaderes que mantin-
guen eixe mosaic forestal que ajuda a previndre incendis .

I, per tant, les preguntes sobre si anem a dotar més recur-
sos a ramaderia extensiva per a previndre incendis, si anem 
a ajudar al tema de les alternatives a la crema, etcètera… 
Més recursos? Efectivament. És la primera vegada que es 
posen eixes partides. Sincerament, que s’estiga criticant este 
govern, que és la primera vegada que posa eixes partides, 
per tindre pocs recursos… Doncs, escolta, si és que la volun-
tat és tindre encara més recursos i anar augmentant-ne any 
rere any, però, quan no hi havia ni un recurs ni hi havia línia, 
aleshores què passava aquí? Què passava aquí?

I els vullc també recordar que no solament hi ha ajudes a 
la ramaderia extensiva per a previndre incendis, la ramade-
ria extensiva com a tal també té ajudes en la Política agrària 
comuna i en el PDR . O el tema de l’agricultura de muntanya 
no solament pot tindre ajudes per a mantindre mosaic en 
les línies que volem del Fons de cooperació forestal, sinó 
que el mateix PDR i la mateixa PAC té ajudes a l’agricultura 
de muntanya . És a dir, que hi ha diverses vies on s’obtenen 
ingressos per a mantindre eixa activitat agrària i ramadera, 
però que és complicada . Per a mi, és la més dèbil de totes, 
per raó que la seua competitivitat en el mercat és bastant 
més difícil que la de regadiu o la ramaderia intensiva.

Jo crec que hi ha coses que…, no sé com explicar-ho, since-
rament . Deia la senyora Graciela Ferrer, diu: «Vosté ha fet 
una foto del 2015 i la foto del 2022» . Doncs eixa és l’única 
foto que van tindre meua en tot el que té a vore amb incen-
dis, la de la gestió i la política. No vaig a fer-me una foto en 
ningun moment, en cap, ni incendis, ni inundacions, ni altres 
catàstrofes, en un centre de coordinació de les emergències . 
Ho dic ja per a tots, eh? I pel que puga passar . No em corres-
pon estar en un centre on s’estan coordinant les actuacions 
d’emergències que el que venen és a protegir vides huma-
nes, béns, etcètera . No pinte absolutament res, només que 
una fotografia que és indecent, al meu parer. I jo no vullc ser 
una consellera indecent . No puc donar una ordre perquè no 
soc el comandament únic . No dec estar molestant a ningun 
coordinador ni a ningun servei d’emergències . No vaig a 
gastar ningun helicòpter, ni ningun camió, ni res, dels mili-
tars per a portar-me a un centre d’emergències en una inun-
dació, etcètera .

De fet, ho he explicat moltes vegades, i jo els vaig a fer una 
pregunta que m’agradaria que vostés contestaren . Quan la 
DANA del 2019, per arribar al centre de coordinació, que 
estava a la ciutat d’Oriola, en el centre, en l’ajuntament, a mi, 
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per a poder accedir ahí, l’única manera d’arribar era que els 
militars m’arreplegaren i em portaren allí . Què hagueren dit 
vostés si jo haguera utilitzat un mitjà que estava ocupant-
se de salvar vides humanes perquè a mi, que no he de donar 
una ordre en emergències, m’agafe d’un punt per a portar-
me sana i salva allí per fer-me la foto? Què hagueren dit 
vostés?

Doncs jo no vaig a posar a ningun servei, que ha d’estar vigi-
lant les emergències, preocupant-se, ocupant-se, entrete-
nint-se en mi . Vaig a estar on he d’estar, que és ajudant on 
no moleste . I si vostés hagueren preguntat, per exemple, 
podrien haver preguntat als ramaders de Begís com pogue-
ren accedir a les granges . Perquè vaig intercedir i vaig ajudar 
a això, però no allí, eh? No allí, no em feia falta estar allí . No 
em feia falta estar allí perquè hi haguera un protocol que els 
ajudara a arribar a les granges per a vore si estaven els seus 
animals en condicions . I, si no, pregunten-los als ramaders 
de la zona si va ser aixina o no . Aixina que no em van a vore 
en eixa foto . I ja ho dic, ni estos incendis, ni la DANA del 
2019, ni el que puga passar en el que queda de legislatura, 
sense cap dubte . Ho lamente profundament si vostés l’únic 
que volen és que jo vaja allí a la foto . Ho lamente profunda-
ment, perquè a mi em pareix una política indecent.

Sobre l’alcalde de Toràs . Miren, no és culpa dels ajunta-
ments, no és culpa nostra, no és culpa de ningú mentres 
tinga voluntat de fer les coses bé. Però tampoc vaig a donar-
li cobertura a certes mentides. En 2021, es van invertir més 
de huitanta mil euros per a treballar la neteja de la zona 
de Toràs afectada per la caiguda d’arbres . Tant és així com 
que els lots que es van adjudicar contemplaven la tritura-
ció d’eixa massa arbustiva. L’alcalde de Toràs va registrar una 
petició a la territorial perquè eixa massa arbustiva retirada 
isquera a subhasta…, no vaig a dir el nom de l’alcalde del PP 
que té una empresa que es va portar eixos lots . No els va 
retirar en els mesos que havien de retirar-se i va demanar 
una pròrroga, se li va concedir la pròrroga i, encara així, la va 
incomplir .

I eixa és la història que hi ha hagut ahí. En 2021, a peti-
ció de l’alcalde de Toràs, es van invertir més de huitanta mil 
euros en la retirada de la massa arbustiva caiguda derivada 
de la nevada. I no es va triturar a petició escrita de l’alcalde 
de Toràs, que volia treure-ho a subhasta i, de fet, la va adju-
dicar, la subhasta . S’ho va portar un alcalde del PP que té 
una empresa de gestió de pèl·lets, etcètera, i no la va reti-
rar en temps i va demanar la pròrroga, i la pròrroga tampoc 
la va complir. I, per tant, a data dels incendis, efectivament, 
eixa massa arbustiva estava allí, sense retirar i sense triturar, 
que era el que havíem proposat nosaltres al principi i que es 
va canviar a petició de l’alcalde de Toràs. Aixina que eixa és 
la història. I ahí em vaig a parar. No vaig a afegir ningun tipus 
de qualificatiu ni vaig a opinar sobre esta història. Vostés 
poden saber el que ha passat, i traguen les seues pròpies 
conclusions .

He de dir que l’helicòpter és un helicòpter que forma part 
del servei de vigilància preventiva. No és un servei d’emer-
gències, és un servei de vigilància preventiva, que es fa 
amb persones a peu de forest i es fa en l’aire per a poder 
tindre una mirada més ampla de possibles conats d’in-
cendis i poder alertar en condicions . No sé quin problema 
tenen vostés…, a la millor, el problema és que, més d’una 
dècada després que el Partit Popular retallara el servei de 

vigilància preventiva aeri, doncs l’hem incorporat. Però, bé, 
no sé si tenim queixa d’això i es lo que hay. El Partit Popular 
optava per retirar el servei de vigilància preventiva aeri, i 
Serafín Castellano mentres, com a conseller, fer unes lici-
tacions sobre els serveis d’extinció aeris bastant discutides 
en la justícia. Nosaltres hem recuperat el servei de vigilàn-
cia preventiva aeri.

Sobre el tema de quines són les estratègies a partir d’ara. 
Miren, per a nosaltres és important seguir el marc de l’estra-
tègia mosaic, i és important tindre eixe Fons de Cooperació 
Forestal . Li diguem aixina per no dir-li fons forestal, perquè 
aixina s’entén l’equiparació amb el Fons de Cooperació 
Municipal . Aixina tot el món entén que hi haurà una assig-
nació directa als municipis, una anticipació dels diners i, 
òbviament, uns requeriments de per a què van eixos fons . 
Aleshores, l’hem volgut equiparar perquè tot el món ho 
entenga .

Però, a més a més, hi ha altres coses . Els plans tècnics de 
gestió forestal sostenible d’utilitat pública, hi ha 2,3 mili-
ons d’euros . Ahí se’ls ha reunit, amb 96 municipis, per a 
poder desenvolupar-los; amb això tindrem tot el mont d’uti-
litat pública coberta . I, per tant, hi ha altres coses, vull dir…, 
o les cremes prescrites, com s’ha dit per part de la senyora 
Gascó, demonitzades completament i que este govern ha fet 
gala que les cremes prescrites…, és a dir, el foc pot ajudar a 
previndre el foc. I no hem tingut ningun complex per a poder 
fer cremes prescrites i se’n faran, i se’n faran encara més . 
Perquè estan ben assessorades, ben tècnicament treballades 
i sense cap tipus de perill.

En actuacions de restauració ambiental, les primeres que es 
fan, ho he comentat, es fan fagines en el que són pendents 
que poden tindre erosions; es talla forest de les zones on 
poden caure arbres que poden causar problemes en la segu-
retat de les persones o la seguretat de la zona. Però, a partir 
d’ahí, diguérem que són les actuacions més d’emergència, 
què es fa després en una restauració ambiental, que no és 
deu, vint o trenta anys després? Normalment, quan arribes 
trenta anys després, els 54 milions d’euros que hem hagut 
d’invertir en aquestes zones, la major part se’ls han emportat 
clarianes que s’han de fer . Per què? Doncs perquè ha crescut 
forest que està competint entre si, no està en condicions, és 
un problema i es clareja. Aleshores, has d’invertir una quan-
titat enorme de diners en clarejar perquè has deixat trenta 
anys sense tocar eixe forest . I llavors, de forma natural, s’ha 
regenerat d’una manera, per a nosaltres, inadequada en la 
gestió forestal o en la prevenció d’incendis.

El que es vol fer és, dintre de dos anys, òbviament, intro-
duir espècies resilients; les espècies que vagen eixint que 
no competisquen entre elles. Poden haver-hi regs d’auxili, 
perquè hi ha zones on, si la tensió hídrica i el sòl estan en 
condicions, tu has de fer regs d’auxili perquè agafe força eixa 
vegetació que sí que vols o eixe forest que sí que vols que 
es rehabilite, es renaturalitze . Òbviament, cal intentar que el 
sòl estiga en les condicions òptimes…, o siga, són les bases 
pròpies d’una restauració ambiental, però pensada des del 
principi . Acompanyar la restauració ambiental, en lloc d’ha-
ver de rectificar la mateixa natura el que haja fet, que no 
t’ajuda en la prevenció d’incendis . I eixe és el tema .

I crec que, més o menys, a tots els he contestat . I, si m’he 
deixat alguna cosa, ara després, en el segon torn…
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El senyor president:

Bé, de forma excepcional, podem donar un torn de rèplica per 
a plantejar preguntes o qüestions que no hagen sigut aclari-
des . Ho han demanat pel grup popular, Ciudadanos, Vox…

Tres minuts, com a màxim, començant pel senyor Aguirre . 
Quan vullga .

El senyor Aguirre Larrauri:

Sí, muchas gracias, señor presidente .

Gracias, señora consellera, por las aclaraciones que nos está 
dando .

Yo quería incidir especialmente en el tema de las ZAU, de las 
zonas de actuación urgente; los cortafuegos, vamos . Existen 
muchos proyectos que no se han ejecutado, por ejemplo en 
la zona del Mijares, que están proyectados, pero que no se 
han ejecutado . A ver qué nos puede decir de esto .

El tema de los depósitos de agua, que se tienen que poner 
más; se han puesto, pero tal… Muy bien, pero hay que conti-
nuar con ese trabajo .

Y un poco relacionado con el tema de las ZAU, si se ha 
pensado ejecutar franjas de seguridad alrededor de las 
poblaciones y de los núcleos poblados, que puedan incluso, 
a lo mejor, estar gestionadas por los propios municipios.

Luego, entendemos que la mayoría de los incendios han sido 
provocados por rayos este año, que el problema no es tanto 
los descuidos de los agricultores, o lo que sea, que parece 
que los estamos criminalizando un poco, por lo menos 
parece que este año han sido más los rayos .

También, pensamos que se debe acometer esa limpieza de 
zonas forestales y, probablemente, si se permitiera a los 
vecinos obtener rendimientos del monte, que por otra parte 
sabemos que sobran árboles por la falta de gestión, por una 
gestión inapropiada de los mismos, que puedan disponer 
de madera los propios vecinos de las zonas forestales, bajo 
supervisión por supuesto de los agentes medioambientales, 
o la autoridad que se considerará conveniente, que deberían 
marcar los que se pueden cortar .

Por otra parte, está el tema de los cazadores . Los cazado-
res mantienen determinados cultivos en las zonas foresta-
les; hacen cortafuegos y los pueden mantener, que también 
se pueden mantener con el pastoreo; disponen de maquina-
ria, y, precisamente, pueden recuperar esos bancales aban-
donados de los que se estaba hablando; promover la buena 
gestión de la ganadería autorizando el pastoreo en el monte. 
Y para la recuperación de las zonas quemadas, que estaba 
comentando, hay que intentar eso, pues, como dice que no 
transcurran esos diez o quince años, a ver si en ese plazo 
que considera usted prudente de dos años pueden empe-
zarse a hacer las labores necesarias; aunque no sabemos si 
tendrá esa responsabilidad, entonces, el Botànic .

En definitiva, lo que queremos es que haya un uso racio-
nal del monte para que pueda haber un mayor control, una 

reducción de la masa que se queda en el monte y que, al 
final, son combustibles y un problema a la hora de que se 
cree un incendio .

Gracias .

El senyor president:

Gràcies, senyor Aguirre .

Senyor Del Pozo, quan vullga .

El senyor Del Pozo Querol:

Gràcies, senyor president .

Gracias, consellera, por aclararnos el tema del helicóptero 
que ha salido aquí y por aclarar, en este caso, esas cuestio-
nes del alcalde de Torás, lo que había detrás y esas cues-
tiones. Pero, yo echo en falta que se haga un análisis, es 
decir que se haga un análisis del trabajo de la conselleria en 
todas estas zonas que ha habido estos graves incendios, 
en la Comunidad Valenciana, un análisis de qué ha hecho la 
Generalitat previamente a esos incendios, un análisis, qué se 
ha hecho en concreto, qué se han hecho, qué tareas se han 
realizado. Porque, al final, de lo que se trata es de progresar, 
es decir, pues hemos hecho esto en prevención de incendios 
y no ha servido para nada, y ha pasado esto y tal .

Pero es que usted, señora consellera, pues viene aquí, sí, 
a lanzarnos cosas futuras, que nos parece muy bien, nos 
parece genial, pero habrá que hablar en concreto de lo que 
ustedes han hecho en esas zonas en donde se han produ-
cido esos incendios . Por eso, lo que le pido es que nos aclare 
qué tareas ha hecho la Generalitat en esas zonas, porque 
nos parece muy bien que en 2015 ustedes pusieran una 
dirección general de prevención de incendios, pero ahora 
hemos tenido los peores incendios en la última década. Nos 
parece muy bien eso de la dirección general, pero tenemos 
ese problema .

Y, después, también nos dice que se incrementan los medios 
materiales y vemos lo que dicen los agentes medioambienta-
les, que les faltan recursos, que les falta personal para prote-
ger nuestra naturaleza, que es de lo que estamos hablando 
hoy aquí, de prevención, de prevención hacia nuestra natu-
raleza. Pero es que, luego, también, ellos afirman lo que he 
comentado, que no se está haciendo una correcta gestión 
forestal .

Por eso, hoy es momento para que usted aquí nos aclarara 
qué está haciendo la Generalitat en concreto en gestión 
forestal, sobre todo en esas zonas en donde se han produ-
cido los graves incendios . Habrá que ver si se está haciendo 
bien o se está haciendo mal, si queremos progresar . Eso es 
lo que le pedimos desde Ciudadanos .

Porque, claro, sí que hemos visto que usted ahora sí que 
quiere fomentar la agricultura, la ganadería, para luchar 
contra los incendios, sí . ¿Siete años después de que llegan 
aquí, ahora resulta que lo quieren hacer porque se han 
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producido los peores incendios en la última década en la 
Comunidad Valenciana? Pues, bien, bienvenido sea, pero hay 
que decirlo y hay que criticarlo.

Porque también nos parece bien que usted diga, «no quiero 
ir a hacerme la foto»; vale, de acuerdo, pero venga a les 
Corts a dar explicaciones, ha tardado más de dos meses en 
venir a dar explicaciones, y encima no viene a los puntos en 
concreto . Vale, si no quiere ir a hacerse la foto al incendio, 
vale, lo respetamos, pero aquí debería de venir, porque aquí 
es donde los valencianos se merecen explicaciones, se mere-
cen que se les diga qué cuestiones en concreto se han reali-
zado en esas zonas, qué cuestiones en concreto, qué traba-
jos ha realizado la Generalitat en concreto en esas zonas de 
prevención de incendios para saber si lo hemos hecho bien 
o mal, para saber si tenemos que progresar . Porque aquí, 
señora consellera, lo único que importa es proteger nuestro 
medio ambiente .

Gracias .

El senyor president:

Gràcies, senyor Del Pozo .

Senyora Díaz, quan vullga .

La senyora Díaz González:

Gracias, president .

Siento tener que perder el tiempo en esto, pero es que 
usted ha mentido y ha mentido descaradamente. Ningún 
alcalde del Partido Popular es dueño de ninguna empresa, 
de la empresa a la que usted se ha referido, es alcalde y 
como alcalde es una empresa ¡pública!, pública, municipal, y 
como alcalde es administrador de todas las empresas públi-
cas que hay . Con lo cual, no es dueño de ninguna empresa a 
la que usted se ha referido .

¿Cuál fue el problema? Pues que la madera, después de 
cuatro años de que la conselleria no había hecho nada 
porque los avisos y las peticiones y reivindicaciones del 
alcalde de Torás fueron desde el 2017, después de los 
temporales de 2017, enero de 2017, la conselleria no había 
hecho nada, y cuatro años después esa madera estaba 
podrida, y, además, no se habían hecho esas labores de 
limpieza, de silvicultura, que debería de haber hecho la 
consellera, la conselleria, perdón, al respecto, ¡antes!

Porque usted dice: «Nosotros actuamos en 2021», ¡claro!, 
cuatro años después, cuatro años después, ¡hombre!, y 
después de que nosotros fuéramos allí y lo denunciábamos 
con estas imágenes, y con vídeos . Esto fue en 2021, en junio 
de 2021 . Y justo después, cuando ya volvimos a reclamarlo, 
entonces, la conselleria actuó; que luego, además, dejó para-
lizada esa actuación y no llegó a veinte hectáreas . ¿Me 
podría de verdad decir en cuántas hectáreas trabajaron al 
final y cuántas hectáreas se han quemado? Es que no llega-
ron a trabajar más que en veinte hectáreas, en veinte hectá-
reas, señora consellera .

Y yo, sinceramente, no le pedimos…, de verdad, no se lo 
crea por tanto, no le pedimos una foto, lo que pedimos es 
que sea usted responsable de sus competencias, que trabaje 
sobre sus competencias, que haga gestión forestal sosteni-
ble, que, como dice Eduardo Rojas, pues es la mejor manera 
de gestionar, de evitar incendios, gestionando los montes.

Y ustedes aquí, aquí, en estas Cortes, el Partido Popular, 
en 2020, en febrero de 2020, propusimos la estrategia 
Mosaico . No la propusimos nosotros porque sí, trajimos la 
propuesta porque el sector nos la había trasladado, y noso-
tros lo trasladamos aquí y se votó en contra, los grupos del 
Botànic votaron en contra . Un año después, usted la anun-
ció, y a nosotros el sector nos dice, «¡qué pena que un año y 
medio después, cuando han sucedido todos estos incendios, 
un año después de que usted anunciara la estrategia Mosaic, 
no se ha hecho absoluta mente ¡nada!, nada.

También me dio, de verdad, mucha pena escuchar a Isabel 
Irlandés, una de las heridas del tren de Caudiel, que decía que 
ella es senderista, que cuando bajó del tren se vio rodeada de 
un polvorín, que estaba todo, todo, todo lleno de masa fores-
tal totalmente descuidada, y que, como senderista, se conocía 
muy bien la zona y que es una zona en la que no se ha hecho 
nada después de los temporales de 2017 .

Esa es la realidad y usted es la responsable, aunque no 
quiera verlo .

El senyor president:

Gràcies, senyora Díaz .

I, ara, per a concloure ja breument, disposa de tres minuts, 
senyora consellera, per a intentar contestar al que s’ha plantejat .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Sí, es curioso porque lo que yo he estado viendo, después 
de los incendios, es que el Partido Popular ha hecho hasta 
vídeos y tal diciendo que no habíamos actuado en Torás 
cuando el alcalde lo había pedido, y ahora resulta que 
sí . Usted está reconociendo (veus), ¿perdone?, pero si el 
problema…, no, yo no era consellera en 2017, entonces, ¿a 
quién…? No, no, no, no, perdone, perdone, perdone . Ustedes 
han movido un vídeo, pero, ustedes… (Veus)

El senyor president:

Senyora Díaz, por favor .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

…han movido un vídeo del alcalde de Torás pidiéndome a mí, 
y habéis creado un vídeo diciendo que a mí…
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El senyor president:

Senyora Díaz, por favor .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

En 2017 es imposible que a mí me pidiera nada el alcalde de 
Torás…

La senyora Díaz González:

A la conselleria, a la conselleria .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

No, no, no, no, ustedes…

El senyor president:

Señora Díaz!

Señora Díaz, por favor .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

…ustedes…

El senyor president:

Por favor, ¿eh?

No, por favor, guarden silencio o habrá que tomar otra 
medida .

Por favor . (Veus)

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Entonces, el vídeo y la autoría de las declaraciones suyas 
diciendo que el alcalde de Torás me pidió a mí expresamente 
actuación y se ha hecho, ¿la reconoce, entonces? ¿Reconoce 
su fake news? Porque, lo que se ha invertido allí, después de 
la petición del alcalde de Torás, son los ochenta y pico mil 
euros precisamente para retirar madera. (Veus)

Usted dice: «Es que era madera podrida» . ¿Y por qué enton-
ces el alcalde de Torás, en vez de lo que propusimos en 

esos contratos, que era la trituración de esa madera, nos 
formalizó un escrito pidiendo que esa madera pudiera salir 
a subasta para aprovechamiento? Porque es el que pide 
expresamente que esa madera, supuestamente podrida y 
que no valía nada, y que entonces… Ese ha sido el problema, 
que era madera podrida .

No, nosotros lo que ponía en esos contratos, que suman 
los ochenta y pico mil euros, la propuesta era la tritura-
ción, y eso era lo que se había adjudicado en esos contra-
tos. Pero, a petición expresa y escrita del alcalde de Torás ve 
que se puede hacer un aprovechamiento forestal, y, enton-
ces, se habla con él y se le asesora del precio que puede 
tener esa madera, que saca a subasta y que se lleva, efecti-
vamente, una empresa… que usted, ahora, el problema ha 
sido que es que «no es dueño de la empresa, es que es una 
empresa pública»(veus), bueno, pero entonces está diciendo 
que una empresa municipal, de un gobierno donde el alcalde 
es del PP, se llevó la adjudicación de ese aprovechamiento y 
no la retiró, esa madera, de esa zona, ¿verdad? ¿O la retiró? 
¿Retiró la madera en tiempo y forma esa empresa o la 
madera… (Veus)

El senyor president:

Señora Díaz, por favor .

Señora Díaz, ¡por favor!

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

…o la madera estaba allí apilada?

El senyor president:

Son preguntas retóricas, señora Díaz .

Por favor, deje de interrumpir .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

¿La madera estaba apilada en la zona, habiéndose cumplido 
por dos el plazo para llevarse esa madera? (Veus)

No, no pasa nada . Vamos a dejar ya al tema porque yo lo que 
creo es que seguir con este debate con la señora Díaz es 
imposible .

Señor Del Pozo, nuestras tareas son pre y posincendio, y el 
posincendio, hasta que no se declara que el incendio está 
controlado y medianamente extinguido, no se puede hacer 
nada . No, no, lo digo porque usted dice: «¿Por qué no viene 
aquí?» . Es que yo vengo aquí con cinco millones que se están 
ejecutando en este mismo momento, pero no podía haber 
sido hace tres meses, ni hace un mes, porque para acceder 
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a esa zona tiene que estar la zona segura para los trabaja-
dores, y no sé si usted sabe que un incendio no se extingue 
solo en apariencia, ¿eh?, la tierra, también las raíces… Es que 
esto es mucho más complejo .

Entonces, yo vengo con el posincendio para darle informa-
ción para algo, no para venir aquí a no explicarle nada . Le 
digo lo que estamos haciendo cuando se está haciendo, no 
cuando no se está haciendo .

Y acabo diciendo alguna cosa sobre lo que ha comentado el 
señor Aguirre .

Señor Aguirre, estoy a favor del aprovechamiento fores-
tal controlado. Efectivamente, estoy de acuerdo. De hecho, 
hemos tenido conflictos cuando hemos autorizado aprove-
chamiento forestal, a veces sin motivo, y otras veces porque 
no han cumplido adecuadamente las empresas y hemos 
tenido que intervenir, pero estoy de acuerdo con el aprove-
chamiento forestal y que se promueva . Tanto es así, como 
que les vamos a preparar las licitaciones a los ayuntamientos 
afectados, donde se pueda aprovechar, para que lo saquen 
y hagan aprovechamiento forestal . O sea, no tengo ningún 
problema en eso .

Y con el pastoreo, decirles, saben que una zona cuando se 
quema se bloquea absolutamente del pastoreo, pues vamos 
a hacer una autorización expresa en zonas donde se pueda 
entrar en esos incendios para seguir haciendo pastoreo, si 
no dañan, efectivamente, a la regeneración natural del espa-
cio, para facilitar que siga habiendo pastoreo en esas zonas y 
no tengan que emigrar a otras .

Así que, estamos de acuerdo en todo, el pastoreo ayuda, 
también el aprovechamiento forestal .

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltíssimes gràcies, consellera.

Disculpes per les interrupcions que han sigut reiterades i 
malintencionades, perquè no puc parlar en altres termes . 
(Veus) No, s’ha interromput més de deu vegades en una 
intervenció de tres minuts, que no té cap sentit.

Compareixença de la consellera de d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència i Transició Ecològica per 
a explicar el conjunt de mesures i projectes planificats per a 
millorar la qualitat ambiental i la resiliència de l’Albufera de 
València, sol·licitada pel Grup Parlamentari Compromís (RE 
número 51.280)

El senyor president:

Bé, passem directament al següent punt de l’ordre del dia, 
que és la compareixença de la consellera d’Agricultura, 

Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, per a explicar el conjunt de les mesures i projectes 
planificats per a millorar la qualitat ambiental i la resiliència 
de l’Albufera de València, sol·licitada pel Grup Parlamentari 
Compromís .

Sense més, senyora consellera, quan vullga .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies .

Gràcies, senyories .

I gràcies al grup Compromís per registrar esta comparei-
xença, sobretot perquè ja hem parlat moltes vegades de 
quines eren les actuacions prioritàries per part de la conse-
lleria per a recuperar la qualitat ambiental de l’albufera i 
passaven per diverses fites: una, tindre un cabal d’aigua 
garantit, és a dir, tindre una assignació d’aigua ambiental, en 
aquest cas, que hem treballat i hem aconseguit en el plane-
jament hidrològic .

Captar les aigües brutes que arriben, que no han d’arribar a 
l’albufera, i poder captar-les, poder depurar-les en condici-
ons i, fins i tot, reutilitzar-les per a reg en altres espais que 
ho necessiten . I, per tant, netejar d’eixa incorporació d’ai-
gües brutes que li arriben inadequadament a l’albufera .

Òbviament, tindre inversions per a restauracions ambien-
tals, de motes, ullals, etcètera, i també s’està aconseguint . 
Arribar a un acord sobre una gestió sostenible en l’albu-
fera, en el que té a vore indissolublement amb l’albufera, 
que és el cultiu de l’arròs, però, a la vegada, poder ajudar 
tant els arrossers a poder continuar la seua activitat i que 
siga completament compatible, també, amb els valors ambi-
entals de la mateixa albufera . I, per tant, hem assolit acords, 
des d’eixe treball que volíem arribar, a dia de hui hem asso-
lit acords històrics, per exemple, en la gestió de la palla, 
que l’hem acordada amb els arrossers i que, òbviament, 
tots estos acords també passen per junta rectora i, per tant, 
ha sigut reforçat, també, per tots els membres de la junta 
rectora .

Saben vostés que hi havia una fita històrica que complir, 
i que estem en això, que és l’aprovació del PORN i del 
PRUG, a tenor que eren ferramentes que estaven completa-
ment obsoletes . I, per tant, estem en eixes revisions i estem 
fent-lo junt amb la junta rectora .

I, clar, li dic que agraïsc, precisament, que ens hagen dema-
nat esta compareixença perquè sempre vam dir que l’ai-
gua era el més important, sense cap dubte . És l’element 
per excel·lència que necessitava tindre assegurat l’albufera 
i que, assegurant-li un cabdal d’aigua que arribara, anava a 
haver-hi un abans i un després . I crec que només cal visi-
tar l’albufera, només cal conéixer l’albufera, només cal parlar 
amb la gent de la zona per a saber que acabem de demos-
trar…, és a dir, acabem de demostrar que incorporar aigua 
neta, incorporar aigua de qualitat, incorporar un cabdal 
ambiental a l’albufera és l’element indiscutible perquè l’albu-
fera recupere el seu benestar ambiental .


